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PROSCENIUM 
OZANA OAN C EA 
" M i raco l u l  tru pei" 

• Ce surprize v-au întîmpinat anul acesta, ce premiere, ce 
turn ee? 

O O singură premieră, Phaedra, in regia lui Silviu Purcărete, şi 
multe turnee: Festivalul de teatru al Americilor, Holland Festival, 
Wiener Festwochen, Theater der Welt, Melbourne International 
Festival of Arts. Pînă acum. 

• Cum ati fost primiti "la celălalt capăt al pămîntului"? 
O În general, bine. Foarte bună a fost primirea publicului şi 

este emoţionant la sfîrşit, la aplauze, să vezi atîţia oameni, să ştii 
că e unicul moment cind ii vezi, cind le întîlneşti privirea. Ecourile 
in presa australiană, dar nu numai, au fost in general foarte 
pozitive. 

· 

• Se vorbeşte despre colectivul  Teatrului National din 
Craiova ca despre o trupă. Acest cuvînt ascunde un spirit 
care vă defineşte, un climat pe care v-aş invita să-I explicati. 

O Trupa nu e altceva decit un grup de oameni care, luaţi in 
parte, probabil n-ar apărea ca miracole, dar care, printr-o potrivire 
fericită şi greu de explicat, puşi împreună pe scenă, realizează 
intr-adevăr ceva special. Nu ştiu cum se întîmplă. Se pot da nişte 
explicaţii: Craiova e un oraş cu mai puţine ispite pentru actor. Nu 
prea e posibil să practici meseria in altă parte decit la teatru. În 
teatru se adună dorinţa de a te manifesta, toată energia, toate 
gindurile, toate preocupările, totul. Dar asta nu este o explicaţie 
suficientă. Nu e specific. Probabil că mai există ceva in plus. 
Poate mai multă armonie, poate mai mult talent, poate respect, 
poate răbdare, poate admiraţie, poate devotament, poate chiar 
puţină obedienţă. Poate cite o fărîmă din fiecare, folosită iscusit 
de cite-un vrăjitor . . .  

• Ce c redeti c ă  a t i  cîşt igat  ca a ctriţă tră ind într-un 
asemenea mediu teatral? 

O Mai intii, am cîştigat dreptul de a urca pe scenă. De fapt, nu 
ştiu cit l-am cîştigat şi cit l-am primit. Abia după aceea am putut 
începe să cîştig ceva ca actriţă. Dar şi asta e greu de explicat. 

• Cum vi se pare profesia de actor, trăind într-un mediu -
aş putea spune - ideal? 

O În mod ideal. Aproape. Ăsta e un mare defect al meu. Şi 
poate că, temindu-mă de un mediu mai impur şi simţind, de de
parte - nu cunoşteam teatrul din Craiova, Craiova, nici actorii, a
proape pe nimeni - un aer de colegialitate, un aer curat, am ales 
această cale. M-a atras ceva. Aş fi putut să mă înşel, dar nu m-am 
înşelat. După doi ani şi mai bine, mă intreb ce s-ar fi intimplat cu 
mine dacă n-aş fi ajuns in acest mediu ideal. Şi nu pot decit să 
sper că el nu se va deteriora prea curînd. Poate mai sint şi alţii ca 
mine care au nevoie de el, care cine ştie dacă ar putea supravieţui 
altfel. Sau măcar incepe altfel. 

• Prem i u l  de la Fest iva l u l  Carag ia le ,  ed i t ia  a I I I -a,  
nominalizarea pentru un premiu U NITER şi apoi cîştigarea lui  
v-au întărit încrederea sau v-au făcut mai fragilă? 

O Într-un fel, au fost extensii ale mediului ideal. Au venit 
aproape de la sine. Nu mă aşteptam, am fost foarte emoţionată 
atunci, acum mi-amintesc de ele cu o bucurie calmă şi caldă. Şi 
cu încredere sporită, şi cu teama de ochii care mă privesc acum 
curioşi să vadă ce va urma. 

• Ce v-aţi dori în viitor, în afară de a rămîne la Naţionalul 
craiovean? 

O Îmi doresc ca turneele teatrului prin lume să continue. 
Experienţele noastre la festivaluri sînt de obicei de foarte scurtă 
durată, citeva zile, nu apucăm să vedem alte spectacole. Singura 

excepţie fericită a fost, din păcate doar pentru patru · dintre noi, 
Australia, unde şederea noastră s-a prelungit datorită fostului actor 
craiovean (acum, actor australian!)  Petru Gheorghiu-Dolj. De 
acolo simt intr-adevăr că am rămas cu ceva. Vom trece de acum 
incolo, in goană, prin alte oraşe minunate ale lumii, vom juca, vom 
fi aplaudaţi cu emoţie, nu vom mai avea poate satisfacţii 
individuale de călători, dar vom avea satisfacţii ca trupă de teatru. 

ADINA BARDAŞ 

G EO RG E  IVAŞCU :  
"Absu rd u l ,  
iată s u rsa mea d e  u mor!"  

• Dacă p r i m u l  tău persona j  întru c h i pat  p e  s c e n a  
"Comediei", î n  O z i  d e  vară, poate f i  considerat c e  apartinind 
mai mult studenţiei, cel pe care-I pregăteşti acum, Crăcănel, 
va fi primu l  rol în noua ta cal itate, de actor, de angajat a l  
Teatru lu i  de Comedie;  sună cam b irocratic,  a ş a  că, s ă  
depăşim această condiţie! . . .  

O Ceea ce mă interesează intr-adevăr este motivaţia pe care o 
pot descoperi intr-un personaj, la un moment dat, fără să trădez 
autorul. Nu ,.tipul" - al încornoratului, în cazul lui Crăcănel - mă 
preocupă, ci acel sentiment pe care-I incerci străduindu-te să fii cit 
mai viu în scenă, intrebîndu-te la fiecare pas: "de ce?". 

• Pres u p u n  că vorbeşt i  d i n  e x p e r i e nţă ş i  d e s p re 
preocupări nu tocmai de ultimă oră . . .  

O Da, in şcoală mi-am propus nişte teme mai dificile, am căutat 
să incerc, să probez; şi ceea ce cred că mă caracterizează este 
tocmai curajul acesta, chiar dacă nu intotdeauna am şi reuşit. 
Însă nu am dreptul de a nu căuta, mereu, pe altcineva in mine. 
Actoria este singurul mod de viaţă care îţi permite să fii şi altul; nu 
poţi să ratezi această şansă. Fireşte, actoria nu este doar atit, dar 
eu mi-am făcut un scop din asta. 

• Ai avut şansa de a fi remarcat încă din timpul facultăţi i. 
Ai  jucat, student f i ind,  pe scene importante: Bu landra,  
Odeon, "Nottara", National . . .  
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